
Vážení spoluobčané! 
Tvář obce se mění, mění se i režim  
života. Počet  obyvatel, kteří mají v obci 
trvalé bydliště, se pozvolna zvyšuje  
a blíží se číslu 1800. Zvyšuje se anony-
mita, vzájemně se neznáme tak, jak 
tomu bylo v nedávné minulosti. Jednou  
z příčin je rychlý nárůst obyvatel v po-
sledních 25 letech. V „devadesátkách“ 
vykoupila developerská společnost od 
soukromých vlastníků pole na severním 
okraji obce a změnila je na stavební 
parcely. Začal masivní příliv nových  
obyvatel. Tehdejší vedení obce  neřeši-
lo, že jsou silnice úzké, kruhové objezdy 
miniaturní, že podél silnic není veřejné 
prostranství ani prostor pro parkování. S 
důsledky výše uvedeného se, bohužel, 
potýkáme dosud, jedním z problémů je 
parkování v obytných zónách a na 
veřejném prostranství.  Podrobněji uvnitř 
zpravodaje.  
S uvedeným nárůstem 
obyvatel a určitou ano-
nymitou zřejmě souvisí i 
další problém. Stoupá 
počet lidí, kteří jsou u 
někoho v nájmu nebo 
prostě nejsou přihlášeni 
k trvalému pobytu.  
Takoví lidé většinou 
nemají vztah k obci a 
nezajímá je názor ostat-
ních.  Neplatí poplatky, 
nemají nárok na popel-
nice ani nedostávají 
pytle na separovaný 
odpad, takže svoje od-
padky ukládají jinde. To 
může být příčinou toho, 
že v kontejnerech na 
bioodpad opakovaně 
nacházíme jiné druhy 
odpadu, což nám 
komplikuje a prodražuje 
další separaci natolik, 

že vážně zvažujeme zrušení těchto kon-
tejnerů. Podrobněji dále ve zpravodaji.  
Ale abych si jen nestěžoval - s radostí 
konstatuji, že s návštěvami městské 
policie se parkování velmi zlepšilo. Zde 
bylo řešení jednoduché - definovat pravi-
dla a kontrolovat jejich dodržování.  Ale 
jak řešit „bordel“ v zelených kontejne-
rech, fakt nevím. Zkuste si prosím,  
všímat, kdo tam co dává. A ideální je ho 
přímo na to upozornit, např.: „Sousede, 
starý koberec do tohoto kontejneru  
nepatří, odvezte si ho, prosím.“ A bude-
me rádi i za sdělení jména případných 
znečišťovatelů, to není udávání, ale spo-
lečná snaha o to, aby obec fungovala.  

A co nás čeká v roce 2024? Věřím, že  
alespoň u nás v obci jen to dobré. Stále 
je co dělat. Do poloviny roku 2024 bude 
dokončena kompletní rekonstrukce čis-
tírny odpadních vod za cca 15,5 milionu 
korun. Rádi bychom začali stavět  

kořenovou čistírnu na Podlesí, ale stále 
se nám nedaří získat souhlasy všech 
vlastníků sousedních pozemků. Jedná 
se zejména o dva nové vlastníky, kteří 
pole poblíž penzionu Hubert koupili. Už 
to nejsou pole, jako tomu bylo stovky let, 
je to INVESTICE.  A noví vlastníci mají 
obavu, že postavením čistírny by jejich  
INVESTICE ztratila na ceně. Nezajímá 
je, že komplikují život ostatním,  
že alternativní řešení bude o mnoho 
milionů korun dražší.  
Projektuje se fotovoltaická elektrárna na 
střeše sportovní haly, která by měla  
pokrýt veškerou spotřebu obecních  
objektů už v roce 2025. 
Připravujeme několik dalších variant 
architektonické studie obecního domu, 
které představíme občanům, aby  
v anketě vybrali tu nejhezčí.  
Máme stavební povolení na výstavbu 
nové kanalizace „na návsi“, která oddělí 

dešťovou vodu a svede ji do 
velké retenční nádrže. Zároveň 
bychom kompletně opravili 
celou silnici od křižovatky  
směrem k točně autobusu. Ale 
tohle je velký projekt za desítky 
milionů, čekáme na vhodný 
dotační titul.  
Kromě výše uvedených 
„velkých“ projektů proběhne či 
již probíhá úprava sběrných 
míst pro kontejnery na sklo  
a bioodpad, menší opravy  
komunikací, údržba mobiliáře a 
další práce tak, aby naše obec 
byla hezká, funkční a dobře se 
nám v ní žilo. 
Přeji jménem svým  
i jménem celého zastupitel-
stva obce všem krásné  
jaro, hodně radosti, klidu a 
hlavně pevné zdraví!  
    Ing. Jiří Horák, starosta 

 OBEC Vysoká nad Labem 
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Slovo starosty, aktuální situace, co nás čeká v roce 2024 

https://www.vysoka-nad-labem.cz/ 

Retenční nádrž u sportovní haly se plní vodou a stává se  krajinným i estetickým  
prvkem. V zimě se zde bruslilo, plavou tu labutě i kachny, chodí sem pít zvěř, ve 

vodě je již nyní vidět drobné bezobratlé živočichy a žáby.   
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Ohlédnutí - rozvodněné Labe v prosinci 2023 skýtalo zajímavé pohledy 

Je to nekonečný příběh - opakovaně se 
v kontejnerech na bioodpad objevují jiné 
odpady: komunální odpad, stavební suť, 
polystyren, dokonce i polámaný sušák 
na prádlo.  Tento jev přidělává práci 
našim zaměstnancům a prodražuje  
systém separace.   
Ze  strany obce řešení nevidím. Můžeme 
nainstalovat fotopasti nebo videokameru 
se záznamem, abychom odhalili viníka. 
Ale na veřejném prostranství to lze jen z 
vážného důvodu, kvůli GDPR. Pochybu-
ji, že by příslušné úřady nám toto povoli-
ly. A i kdyby - kdo to bude neustále  
vyhodnocovat a hlídat? 
Konečným řešením by bylo stažení  
kontejnerů z veřejného prostranství a 
jejich umístění na sběrné místo, které  
by bylo oplocené a mělo obsluhu, jež by 
kontrolovala to, co by tam občané vozili.  
Ovšem pro občany by to bylo samozřej-
mě méně komfortní.   
Prosím tedy znovu a opakovaně: do 
zelených kontejnerů odkládejte jen 
trávu, větve, listí a podobný materiál! 

Větve nařežte na menší kusy, ať se jich 
do kontejneru vejde co nejvíce!  
Velké větve neodkládejte, prosím, 
vedle kontejneru, tím velmi přidělává-
te práci našim zaměstnancům! Pokud je 
kontejner plný, odvezte je  

do recyklačního dvora Ve Mlejnku (v 
zatáčce vlevo při cestě do Hradce Králo-
vé), kde je můžete zdarma uložit.  Oteví-
rací doba je denně do 15:30 a v sobotu 
do 12:00. Podrobnější informace na tel.:  
495 272 400, 275 557 661.     Jiří Horák 

Letošní vánoční svátky nepřinesly sníh, 
ale vodu. Jednalo se tzv. o dvojitou po-
vodeň, způsobenou jak vytrvalým deš-
těm, tak rychlým táním sněhu na horách. 
Hladina Labe podle informací z médií 
kulminovala dne 26.12.2023 odpoledne.  

Cyklostezka pod mostem byla zcela 
zaplavená, dalo se obtížně pokračovat 
směrem ke splavu. Dál už byl povrch 
taky pod vodou. Silnice na Opatovice 
byla uzavřena kvůli přetékajícímu  
kanálu, což není nic mimořádného, to se 
děje téměř každý rok. Ale doširoka  
rozlitá vodní hladina po okolních polích, 
to už byl mimořádný pohled.  

Koruna jezu nebyla téměř vidět pod 
hučícím zpěněným přívalem, hladina 
řeky nad jezem i pod ním byla téměř 
vyrovnaná. Podle mých vzpomínek bylo 
Labe takto rozvodněné naposledy v roce 
1997, kdy byl např. zatopený i malšovic-
ký stadion. Podle vzpomínek pamětníků 
to nebylo nic neobvyklého, dříve prý tak 
jednou za 3 roky se Labe takto rozlilo a 
zaplavilo okolní pole a louky.  

Na horní fotografii vidíme v popředí  
novou retenční nádrž, která se pomalu 
plní dešťovou vodou. Za ní je vidět  
laguna rozlité vody ohraničená z jedné 
strany cyklostezkou, z druhé silnicí  
a z třetí fotbalovým hřištěm.  

Zajímavé je porovnání dvou fotografií 
níže. Jsou pořízené z téměř stejného 
místa, od mostu přes Labe, ale s odstu-

pem 24 let. Snímek vlevo je z prosince 
2023. Snímek vpravo nám poslal zdejší 
občan a je z února 1999. Hladina Labe 
dosahovala tehdy až k silnici, voda byla 
možná ještě výš než vloni. A zajímavé je 
i pozadí fotografie - na místě dnešního 
Západního svahu byly tehdy jen pole. 
Okraj lesa sahal až k dnešnímu kruhové-
mu objezdu.       Jiří Horák 

„Bordel“ v kontejnerech na bioodpad se objevuje stále a opakovaně, má to řešení? 

2023 1999 
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Při vzpomínání na lidi, kteří se zapsali 
do historie obce, nelze zapomenout na 
řídícího učitele Karla Vágnera.  
Ředitelem zdejší Národní školy se stal v 

roce 1953, ve 
věku pouhých 27 
let. Nastoupil po 
návratu z vojen-
ského cvičení, ve 
funkci ředitele 
vystřídal svou 
manželku Miro-
slavu Vágnero-
vou která na 
zdejší školu na-

stoupila o rok dříve, v roce 1952.  
Zemřel tragicky, při silniční nehodě, dne 
22. srpna 1964. V obecní 
kronice je uvedeno: 
„Nejen ve škole, ale i v obci 

všichni pocítili tuto velikou 

ztrátu. Soudruh Karel Vág-

ner pracoval jako poslanec 

MNV, měl na starosti fi-

nanční otázky v hospodaře-

ní obce, byl vedoucím pra-

covníkem v osvětě, byl 

kronikářem obce, pečoval o 

rozvoj tělovýchovy a spor-

tu, jeho přispění a práce 

byly znát prakticky ve 

všem, co se v obci dělo.  
… A děti, ty miloval. Byl 

důsledný i přísný, ale k 

žákům měl takový vztah, 

jaký by mohl být dáván za 

vzor všem učitelům. 

Znal dobře dětské 

povahy. Sám byl pro 

všechny žáky skuteč-

ným vzorem a příkla-

dem, nejen jako učitel, 

ale i jako člověk. Na 

takové lidi nelze zapo-

menout. Dokladem je 

vyznamenání za vyni-

kající práci, které mu 

bylo uděleno v září 1964 in memoriam.“ 
Vágnerovi měli dvě děti - Petra a Pavla. 
Není bez zajímavosti, že Pavel Vágner 
se do Vysoké rád vrací, např. každoroč-
ně hraje se svou kapelou Bílé myši při  
oslavách u rozhledny Milíř.  

A přidám osobní 
vzpomínku. Při 
setkání rodáků, 
před více než 10 
lety jsem prová-
zel návštěvníky 
po budově  
mateřské školy, 
bývalé základní 
školy (zrušena v 
roce 1982). Mezi 
účastníky byla 
malá čiperná 
paní, která se na všechno vyptávala. A 
ukazovala mně, kde bylo co dříve.  Na 
schodišti je zavěšen původní malý zvon, 
kterým se zvonilo na zahájení vyučová-

ní, na přestávky atd. 
Paní se u něj zastavila a 
dojatě se mě ptala, jestli 
si na něj může zazvonit, 
jestli stále zní tak, jak si 
pamatuje. Samozřejmě 
mohla.  Pak jsem se jí 
zeptal na jméno - byla to 
paní Miroslava Vágnero-
vá, ročník 1930. Říkala, 
že po smrti manžela se s 
dětmi odstěhovala a od 
té doby tu nebyla. Byl to 
pro ni silný zážitek, vrátit 
se na místo svého první-
ho působiště, kde, jak 
říkala, prožila nejkrás-
nější část života. 
        Jiří Horák 

V lednu k nám zavítala ,,Paní Zima",  
i když bez sněhových vloček. Povídali 
jsme si nad zimními obrázky, plnili úkoly 
Sněhové královny, naučili se nové pís-
ničky, básničky, tvořili a malovali. Při 
ekologickém programu ,,Krtek a zima" 
děti společně objevovaly věci související 
s chováním lidí i živočichů v tomto  
ročním období. Seznámily se s kolobě-
hem vody v přírodě, určovaly živočichy 
podle stop. Program byl zaměřen na 

poznávání přírody, podporoval všeobec-
ný rozvoj dítěte.  
 Nechyběla ani kultura. Děti shlédly diva-
delní představení ,,Lesní skřítci" a 
,,Chaloupka z perníku". Velkým zážitkem 
bylo ,,Kino do škol,, na téma vesmír a 
hvězdy. Připravené mají i dárky pro rodi-
če, které si vyrobily na keramice. Zbývá 
už jen zasadit semínka… Na konci úno-
ra jsme společně prožili karnevalový 
den. Šatny dětí i třídy jsme vyzdobili.  

Karneval byl zahájen přehlídkou masek 
a tancem. Zasoutěžili jsme si, zahráli 
spoustu pohybových či zábavných her. 
Celé dopoledne měly děti na tváři úsměv 
a školkou se ozýval dětský smích.  
Odměnou byl  karnevalový diplom i  
pohoštění. Nyní se pomalu začínáme 
připravovat na jaro a těšíme se na nové 
společné zážitky. Krásné jarní dny všem! 
         Iva Vlasáková, ředitelka 

Zprávy z mateřské školy Vysoká nad Labem 

Čteme z obecních kronik:  řídící učitel  Karel Vágner a jeho manželka Miroslava 

Manželé Vágnerovi před školou s nejmladší třídou, rok 1954 

Karel Vágner 

Miroslava Vágnerová 

Pavel Vágner 
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Mládež od minipřípravky, 
mladší a starší přípravky, 
mladších žáků, starších 
žáků až po mladší dorost a 
Muži! 
 

Jaro klepe mohutně na dveře a my se 
pilně připravujeme na druhou polovinu 
sezóny. Co je u nás nového? 
Muži A současný kádr doplnili o další 
posily a intenzivně se připravují na vr-
chol sezóny. Tréninky mají v nafukovač-
ce (kondiční trénink) a dále pak středa/
pátek na UMT na Bavlně. Od začátku 
února každý víkend hrají přátelské utká-
ní na UMT u Malšovické arény. Cílem 
„Ačka“ je návrat do Krajského přeboru, 
kam kvalitou kádru bezesporu patří.  
První jarní zápas sehrají Muži A dne 9.3. 
od 16,30 hod s Trutnovem na UMT Trut-
nov, první „domácí“ pak 16.3. od 18 hod 
na UMT u Malšovické arény s týmem z 
Kunčic.  
Naši Muži B rovněž zahájili přípravu na 
jarní část sezóny a cíl je jasný, setrvání 
v Okresním přeboru. Všichni pevně věří-
me, že se to i za pomoci hráčů z našeho 
„Ačka“ podaří. Bečko sehraje první zá-
pas jarní části dne 23.3. od 18 hod s 
Malšovicemi na UMT u Malšovické aré-
ny. První domácí zápas pak naše Béčko 
čeká ve Vysoké dne 6.4. od 16,30 hod 
proti Lhotě pod Libčany. 
Držte nám palce a přijďte naše „Ačko“ i 
„Bečko“  nejen při domácích zápasech 
podpořit!  
Mládež. Naši nejstarší – mladší doros-
tenci a starší žáci – v souklubí s Novým 
Hradcem Králové se na jarní část sezó-
ny připravují střídavě v nafukovačce a 
dále pak na UMT na Slávii HK. Starší 
žáci nás reprezentovali i na Zimním po-
háru KFS, kde z 16-ti týmů obsadili cel-
kové dělené 3.místo. Pochvalou za naši 
práci s mládeží budiž rovněž ocenění v 
rámci jedné z anket Fotbalového galave-
čera 2024, kde jsme byli jako klub oce-
něni cenou „Junior cena za dobrou práci 
s mládeží“, a to v kategorii žáci (mladší a 
starší).  
Malé formy, tj. mladší žáci, starší a mla-

dší přípravka a minipřípravka, se na jarní 
část sezóny připravují především v nafu-
kovačce či hale (minipřípravka). Každá z 
kategorií v rámci zimní pauzy objíždí 
halové turnaje v blízkém okolí – např. 
Slavia HK, Třebeš, Lázně Bohdaneč, 
Jaroměř aj. Zde je třeba vyzdvihnout 
práci trenérů naší nejmenší kategorie 
(minipřípravka), a to Karla Lidmily a 
Zdeňka Suchého, pod jejichž vedením 
minipřípřípravka nastřílela za jediný den 
70 gólů na halovém turnaji na Slavii HK 
(nejvíc ze všech zúčastněných týmů). 
Naše filozofie mládež-
nických kategorií je 
jednoduchá. Fotbal 
musí být především 
zábava založená na 
samostatném rozhodo-
vání dětí. Když něco 
děti baví, pak se i rychle 
učí či zlepšují své do-
vednosti. Fotbal dětí 
není fotbalem dospě-
lých, děti se věci teprve 
učí, zkouší a chybují a 
tím se vlastně 
(paradoxně) zlepšují. 
Děti proto vždy potřebu-
jí naši /Vaši podporu a 
pochvalu. Děkujeme, že 
nám pomáháte! 
Mladší žáci své první 
soutěžní utkání sehrají 
již 17.3. (UMT u Malšo-
vické arény), starší pří-
pravka pak začne sou-
těž doma v neděli 24.3. 
Ostatní kategorie pak 
začnou první týden v 
dubnu. Rozpis jednotli-
vých zápasů pro jarní 
část sezóny je umístěn 
nejen v aktuálním Zpra-
vodaji, ale i na našich 
stránkách mládeže 
www.fkvysoka-m.cz , 
na stránkách Mužů 
www.fkvysoka.cz či 
na vývěsce na hřišti. 
Sledujte, ať nás, až 
nastane čas, můžete 
přijít podpořit. Aktivity 

našich jednotlivých kategorií můžete 
rovněž sledovat na našem Instagramo-
vém účtu ( „fkvysokanadlabem“ ).   
Děkujeme nejen jménem dětí, pro které 
to především děláme, za velkou podporu 
ze  strany obce a rodičů, které do trénin-
ku a organizování  (zejména v mládež-
nických kategoriích) aktivně zapojujeme.  
Přejeme Vám všem hodně sluníčka a 
těšíme se na Vás ve Vysoké na fotbale!  
Za FK Vysoká n/L. z.s. 
 Michal Solich, sekretář klubu 

Zprávy z fotbalového klubu FK Vysoká nad Labem 

Rozpis zápasů FK  Vysoká n/l - jaro 2024 

Vánoční besídka v hale - mini a starší přípravka 
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Ze života, tréninků a hry fotbalistů velkých i malých 
 

Mladší žáci - Třebeš Mladší přípravka v L. Bohdaneč Mladší přípravka v Jaroměři 

Starší přípravka - Lázně Bohdaneč 

Starší žáci - kondiční příprava 

Mladší dorost na běžeckých závodech 

Minipřípravka na Slavii HK 

Minipřípravka na Slavii HK 

Obec koupila pozemek pro veřejné prostranství a separaci odpadu. Jak ho využijeme? 
Kontejnery na separovaný odpad na 
okraji lokality Obicka II (Rybišarova ulič-
ka) byly dosud umístěny na soukromém 
pozemku. Tento pozemek o výměře 818 
m2 obec v březnu 2024 
koupila. Jsme rádi, proto-
že v této lokalitě, ostatně 
jako ve většině „nové 
zástavby“ nejsou žádné 
pozemky pro společné 
využití. Zřídili jsme tam 
zpevněnou plochu na 
kontejnery, pozemek je 
urovnaný a osetý trávou. 
Na okraj zřejmě umístíme 
lavičku a odpadkový koš 
a celé prostranství  

budeme sekat jako ostatní zelené  
plochy. Případné další využití jsme zatím 
neřešili, chceme zapojit občany. 

Dáváme k diskuzi: jaké může být další 
využití? Je to v zástavbě, takže by to 
nemělo rušit okolní sousedy, to je jasné.  
Ale jinak je pozemek veden v územním 

plánu jako stavební, na jeho okraji 
jsou vyvedené inženýrské sítě, 
takže tam v podstatě může být 
cokoli - prostor s dětskými prvky, 
volejbalové hřiště, parkoviště, 
nějaká stavba pro komunitní  
aktivity, hřiště pro petanque, 
ovocný sad, květná louka,  
pastvina pro ovce,…  
Přemýšlejte, co v lokalitě schází a 
své náměty posílejte na  
starosta@vysoka-nad-labem.cz.  
Děkujeme.           Jiří Horák 
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Tuto sezónu půso-
bíme v kategoriích: 
přípravka, U11, 
U12, U13, U14, U15 
a U19, muži A, muži 
B a tým žen.  
Naší vlajkovou lodí 
je tým U19, který 

hraje celostátní ligu a je příkladem naší 
dlouhodobé práce s mládeží. Hlavním 
cílem klubu je i nadále vychovávat nad-
šené basketbalisty. Chtěli bychom rozší-
řit působnost v okolních školách, a tím 
přitáhnout více mladých sportovců. 

Naši nejmladší se zápas od zápasu 
zlepšují, kategorie U12 se drží v čele 
tabulky krajského přeboru a má naději 
zvítězit. Družstvo U13 jsme se rozhodli 
přihlásit do náročnější skupiny, kam 
patří i velké kluby z okolí, jako jsou Par-
dubice a Královští sokoli. Poslední dvě 
kategorie, U14 a U15, se drží ve středu 
tabulky.  
Všem děkujeme za dosavadní podporu, 
budeme dále pokračovat v rozvoji bas-
ketbalu ve Vysoké nad Labem. 
 Tomáš Mráz – trenér mládeže 

Vrchol basketbalové sezóny se blíží 

V lese nad obcí vzniká prostor pro volnočasové aktivity 

Když jdete z Vysoké směrem na Roud-
ničku nejkratší cestou kolem altánu, po 
pravé straně si můžete všimnout malé  
kulaté roklinky. V minulosti zde hospodá-
ři z Roudničky těžili písek pro zpevňová-
ní cest, pak celý prostor zarostl náletový-
mi dřevinami a ostružiním.  
Od podzimu loňského roku se situace 
změnila. Parta mladých „bikerů“, míst-
ních i přespolních, zde se souhlasem 
obce buduje prostor pro volnočasnové 
aktivity, zejména pro jízdu na kolech.  Ve 
spolupráci s obcí vyčistili celý prostor od 
křoví a ostružiní a dali se do práce.  
Různé dřevěné můstky pro nácvik  
skoků, terénní vlny, kopečky a zatáčky, 
to vše tam naši mladí budují vlastníma 

rukama. Obec přispívá na nákup materi-
álu a počátkem dubna jsme jim zaplatili 
jeden den práce bagru.  
Na informační tabuli na okraji lokality 
jsou pravidla užívání prostoru pro  
návštěvníky: 
• Dbejte na osobní bezpečnost. 
• Nerušte živočichy v lese ani obyvatele 

blízké zástavby. 
• Udržujte čistotu a pořádek. 
• Při jízdě na kole používejte helmu i dal-

ší ochranné prostředky  
Pobyt v tomto prostoru je na vlastní 
nebezpečí uživatele, za děti ručí rodiče, 
odpovědný zástupce či jiná dospělá 
osoba. 

• Je zde zakázáno rozdělávat otevřený 

oheň, kouřit, nocovat, konzumovat  

alkohol nebo omamné látky. 
• Obec Vysoká nad Labem jako vlastník 

pozemku neručí za bezpečnost ná-
vštěvníků a případnou ztrátu předmětů 
ve vlastnictví uživatele. 

Mám z těch kluků radost. Mohli by,  
podobně jako mnoho jejich vrstevníků, 
sedět u počítače a bezpečně prožívat 
virtuální dobrodružství. Místo toho  
kopou, řežou, vymýšlejí a staví - i potmě 
s čelovkami, aby to měli co nejdříve.  
Budují si svůj, velmi zasloužený prostor.  
Já vím, není to bez nebezpečí. Pád  
z kola znamená minimálně modřiny a 
odřeniny, prý byla i zlomenina. Ale určitě 
je to dobrá příprava pro život, umět  
odhadnout své schopnosti a nést zodpo-
vědnost za případné riziko.      Jiří Horák 

Tým U14 proti Náchodu 

Boj o míč v podání nejmladšího družstva U11 Kapitán A-týmu mužů Tomáš Mahler v útoku  
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Ohlédnutí - parašutisté ze skupiny Barium mají po 80 letech od seskoku nový pomník 
Dne 3. dubna 1944 seskočili v katastru 
naší obce tři parašutisté. Paravýsadek 
Barium ve složení velitel Josef Šandera, 
krycím jménem Velký Josef, radiotele-
grafista Josef Žižka, krycím jménem 
Malý Josef, a Tomáš Býček po téměř 
ročním působení v ilegalitě zradou  
zlikvidovalo gestapo v lednu 1945. 
Tyto historické události jsme si ve  
Vysoké začali připomínat až po revoluci. 
Do té doby se o tom nemluvilo, možná 
nesmělo, protože se jednalo o anglický 
výsadek. Zjistili jsme, že parašutistům 
zřejmě pomáhali dva místní občané - 
Josef Hanousek a Antonín Krám. Pan 
Hanousek jim údajně pomohl po sesko-
ku ukrýt padáky v Labi a pan Krám,  
mimo jiné výrobce bicyklů, věnoval para-

šutistům jízdní kola. Událost připomíná 
pamětní deska na místním hřbitově, ale 
samostatný pomník tu dosud nebyl.  
Proto jsme se rozhodli ho vybudovat k 
80. výročí události. 
Unikátní pomník členů jedné z nejúspěš-
nějších odbojářských skupin vyslaných 
do protektorátu z Anglie je zho-
tovený ze šluknovského syeni-
tu. Je to vlastně část bludného 
balvanu, který byl obroušený 
působením ledovce. Díky tomu 
získal čočkovitý tvar, což je 
patrné na zadní části pomníku.  
Pomník byl nákladem obce 
Vysoká nad Labem postaven v 
parku u hostince U Salavců a 
jeho autorem je kameník  
František Vyhlídal z Hradce 
Králové.  

Slavnostní odhalení proběhlo ve středu 
3. dubna 2024 v 16 hodin, za přítomnosti 
představitelů armády, veteránů, parašu-
tistů, příznivců historie i místních  
občanů.  Akce byla zakončena besedou 
a přednáškou historika Vladislava Seve-
rina v hostinci U Salavců.     Jiří Horák 

Parkování je problém, probíhají kontroly, následovat bude asi měření rychlosti 
Řešíme to již několik let - nesprávně 
zaparkovaný automobil komplikuje údrž-
bu komunikací, brání průjezdu vozidel 
hasičů nebo záchranky, zvyšuje nebez-
pečí na komunikaci, např. při jeho objíž-
dění, pokud automobil stojí na chodníku, 
chodci a maminky s kočárkem jsou  
nuceni vstoupit do vozovky, kde je někdo 
může srazit atd.  
Není v silách obce toto vyřešit "po dob-
rém", pokoušeli jsme se o to opakovaně 
několik let, ve zpravodaji vše vysvětlova-
li, nechali jsme vyznačit desítky parkova-
cích míst. Bohužel, situace se příliš  
nezlepšila. Proto jsme se obrátili na 
Městskou Policii Hradec Králové s 
prosbou o řešení. 
Od poloviny března 2024 nacházeli řidiči 
nesprávně parkujících automobilů za 
stěračem upozornění na to, že parkují 
špatně a na možné následky. Od dubna 
začala "ostrá fáze" - špatné parkování 
je pokutováno. Pravidla platí pro 

všechny a jejich opakované porušování 
snižuje motivaci ostatních tyto pravidla 
dodržovat. Špatně zaparkovaný automo-
bil působí jako špatný vzor, na který se 
pak nabalují další podle schématu: 
„Když tam parkuje soused, proč bych 
tam nemohl parkovat já?“.  
Připomínám, že v obytné zóně lze 
parkovat pouze na vyznačených mís-
tech a tato místa jsou veřejná, tedy 
může na nich parkovat kdokoli. Nelze 
vyznačit soukromé parkovací místo na 
veřejném prostranství v obytné zóně, jak 
mě o to několik lidí žádalo.  
Na druhou stranu jsme dostali od obča-
nů několik námětů  na zřízení nového 
parkovacího místa. Nebráníme se tomu, 
naopak, pokud je to možné, rádi toto 
nové místo necháme vyznačit. Musí ale 
být splněny následující podmínky: délka 
parkovacího místa je 5 metrů, šířka 2 
metry, může zasahovat i za obrubník. 
Vedle něj musí být třímetrový volný pruh 

pro průjezd záchranky atd. Vyznačené 
místo nesmí být v blízkosti křižovatky, 
nesmí bránit výjezdu ze vrat atd. Po-
drobnosti najdete na kdekoli Internetu.  
Pokud  máte námět na nové parkovací 
místo, pošlete nám jednoduchý  
náčrtek do mapového podkladu nebo 
přijďte osobně na obecní úřad. Návrh 
nového parkovacího místa musí schválit 
policie a odbor dopravy magistrátu,  
teprve pak ho můžeme vyznačit. 
Dalším krokem bude zřejmě měření 
rychlosti. Povinnou „dvacítku“ v obytné 
zóně dodržuje málokdo, spíš nikdo. Vloni 
proběhlo orientační měření rychlosti, 
průměr v obytné zóně byl 43 km/hod. 
Omlouváme se všem občanům či řidi-
čům, kteří dodržují všechna pravidla a 
kontroly parkování či měření rychlosti 
považují za zbytečnou "buzeraci". Mají 
pravdu - kdyby všichni dodržovali pravi-
dla soužití, kontroly by nebyly třeba.  
       Jiří Horák 
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Zpravodaj je vytištěn nákladem obce Vysoká nad Labem a je zdarma distribuován do schránek občanů. K dispozici je  
rovněž na webových stranách obce: http://www.vysoka-nad-labem.cz. Vychází několikrát do roka dle potřeby. 
Vysocký Zpravodaj je zapsán do evidence periodického tisku Ministerstva kultury ČR pod evidenčním číslem MK ČR E 22595 

Trocha obecní statistiky, program akcí v 1. polovině roku 2024 
Podle ČSÚ bylo k 1.1.2024 hláše-
no v  naší obci 1755 občanů ČR, z 
toho 878 mužů a 877 žen. Dětí do 
15 let z celkového počtu přihláše-
ných bylo 310 (164 chlapců a 146 
dívek). V obci k tomuto datu bylo 
přihlášeno i 71 cizinců z toho 30 
trvale a 41 přechodně.  
Průměrný věk našich občanů celkem 
je 38 let. 
V roce 2023 se v obci narodilo 14 
dětí, z toho 8 kluků a 6 holčiček. 
Zemřeli 4 naši občané, nově se při-
stěhovalo 69 občanů. 
V roce 2023 byly zkolaudovány  
3 rodinné domy. 
Nejstaršími občany naší obce 
jsou:  
•  paní Marie Krátká (letos 91 let)  
•  pan Jiří Ulrich (letos 90 let)  

Nejčastější příjmení: 
• Novotná, Novotný 17 
• Krátký, Krátká  17 
• Salavec, Salavcová 14 
• Horák, Horáková  14 
• Košťál, Košťálová  13 
• Sýkora, Sýkorová   12 
• Nechvíl, Nechvílová 11 
• Kučera, Kučerová   11 
 Frekvence jmen mužů: 
• Jan    60 
• Jiří    54 
• Petr    50 
• Tomáš   40 
• Martin   39 
 Frekvence jmen žen: 
• Jana   40 
• Kateřina, Lucie  28 
• Eva, Tereza   27 
• Hana   26 
• Lenka   24      

• Představení naučné stezky s Brontosaurem 
Sobota 27.4. od 14 hodin u rozhledny Milíř.  
• Čarodějnice 
Úterý  30.4. od 17 hodin u fotbalového hřiště. Velká 
hranice se zapálí v 19 hodin. 
• Pietní akce u pomníku nad obcí  
Úterý  7.5. od 17 hodin u pomníku. Připomínka čtyř 
občanů obce, kteří byli spolu se šesti Rusy dne 7. květ-
na 1945 zastřeleni německými vojáky.  
• Vysocká pětka 
Neděle 26.5. od 9 hodin ve sportovním areálu. Silniční 
5 km obrátkový běh po cyklostezce.  
• Volby do Evropského parlamentu 
Pátek 7.6. a sobota 8.6. 
• Dětský den  
Neděle 9.6. od 14 hodin ve sportovním areálu.  
• Vysocká pouť 
Sobota 29.6., sportovní areál 
Změna programu vyhrazena - občané budou včas  
informováni prostřednictvím vývěsek a Internetu. 

Náklady na likvidaci odpadů stoupají a stoupat budou dál, řešení je v nedohlednu 
Aktuálně platný zákon o odpadech má 
mj. motivovat obce k vyššímu třídění 
odpadů produkovaných jejich občany. 
Motivací má být z jedné strany rychlé 
navyšování poplatku za uložení na 
skládku (z původních 500,- Kč/t až na 
1850,- Kč/t v roce 2029), ze strany druhé 
je to systém slev či bonusů pro obce, 
které budou dobře třídit. Již nyní je ale 
likvidace komunálního odpadu jednou  
z nejnákladnějších položek v obecním 
rozpočtu. A to máme nadprůměrnou 
vytříděnost 56%, (průměr obcí je cca 
50%).  Jak dosáhnout vytříděnosti 70% v 
roce 2035, což nám ukládá zákon, to 

fakt nevím. Osvědčil se „motivační pro-
gram“, (za neodebranou „známku“ na 
popelnici 500,- Kč bonus), kdy skokově 
klesla produkce odpadu v popelnicích a 
vytříděnost vzrostla o cca 5%. To pro 
obec znamená nižší náklady a celkovou  
finanční úsporu. Ale jak dál? Jak  
motivovat občany k lepšímu třídění? 
Jsou vůbec ty stanovené limity třídění 
splnitelné? Nejsem si jistý. 
Pro Vaši orientaci: v současné době 
vyprodukuje každý občan obce 
(přibližně) 310 kg odpadu ročně, po vy-
třídění zůstane v popelnicích 137 kg na 

hlavu a rok. Za 5 let by to mělo být  
93 kg, abychom splnili zákonné limity,  
za jejichž překročení budou vysoké  
poplatky (malusy).  
V tabulce níže přinášíme přehled nákla-
dů na odpadové hospodářství v obci.  
V tabulce nejsou zahrnuty mzdové  
náklady zaměstnanců, pohonné hmoty  
a využití obecní techniky při svozu sepa-
rovaných odpadů a odpadkových košů. 
Jak vyplývá z přehledu, vybrané peníze 
od občanů i firem nepokryjí ani polovinu 
skutečných nákladů. Rozdíl je hrazen  
z obecního rozpočtu.         Jiří Horák 

Pozn. JH: ponecháváme doslovný 

přepis z kronik, byla by škoda upra-

vovat půvabné texty. 
1861. Dne 22. června přiblížilo se od 
západu k 7mé večerní hodině sinalé 
s velikým větrem sprovázené mrač-
no nešťastné, které všecku ourodu 
polní, skrze silné krupobití zničilo, 
takže obyvatelům žádná naděje na 
žeň nezůstala. Bože se rač smilovati 
nad svým lidem nešťastným! 
L.P. 1878 dne 3. března při tání 
sněhu rozvodnilo se Labe s Orlicí u 
Králového Hradce tak, že voda z 
břehu vystoupala a všechna pole i 
luka po stranách těchto řek ležící 

potopila a velikých škod nadělala. 
Po odpadnutí vody našli 
Jan Novák, Václav Ja-
nečka, František Horký, 
sousedé vysočtí, každý 
několik stříbrných peníz-
ků ražených před 2.3. sty 
lety. Nález ten udál se na 
louce, zvané „v rundeli“. 
Později, když v těch mís-
tech bylo oráno, vyoral Josef Jakou-
bek, syn Vác. Jakoubka, rolníka z 
Vysoké čís. 29 na poli jemu přinále-
žejícímu asi 130 stříbrných penízků, 
z kterých si několik nechal a jiným 
na památku daroval.         Jiří Horák 

Z obecních kronik - extrémní počasí bylo i dříve 


